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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 12 juli 1954
*’s Morgens te 11 uur aangevangen en ‘s middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Beel, Beyen, De Bruijn, Cals,
Donker, Kernkamp, Van de Kieft (behalve bij de morgenvergadering), Luns, Mansholt, Staf,
Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra (afwezig is Minister Algera).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

Middagvergadering

2. Ingekomen stukken en mededelingen
e. Het veteranenlegioen (Zie notulen MR d.d. 24 Mei 1954, punt 2i.)
Minister Staf deelt het een en ander mede over de moeilijkheden met Generaal b.d. Dürst Britt en
het Veteranenlegioen. Admiraal b.d. Pinke, die tweede Voorzitter van de Raad van Advies van
deze organisatie was, heeft als lid bedankt.

f. De Marine in Nieuw-Guinea
Minister Staf deelt mede, dat Staatssecretaris Moorman naar Nieuw-Guinea vertrekt ter
voorbereiding van de overneming van de verdediging van de Koninklijke Landmacht door de
Marine. Daarbij wil de Staatssecretaris overleg plegen om te komen tot een eenvoudig
toelagesysteem. Spreker begrijpt, dat de Raad thans nog geen beslissing hierover kan nemen, als
niet bekend is welke toelagen men zou willen geven. De Minister-President stelt de vraag of de
betrokkenen geen tropentoelagen krijgen. Minister Staf antwoord bevestigend. De overneming
van de verdediging door de marine betekent echter, dat het personeel in de toekomst om de twee
jaar naar Nieuw-Guinea moet. De tropentoelage, welke thans tweederden van het salaris bedraagt,
is dan te weinig als de gezinnen hier blijven. De gedachte bestaat aan betrokkenen een dagtoelage
te geven.
- - -

3. Buitenlands beleid
- - -
b. Indonesische studenten in Nederland
Minister Staf deelt mede, dat op 8 Juli de laatste Nederlanders van de Militaire Missie Indonesië
hebben verlaten, waarmede de militaire samenwerking ten einde is gekomen. Intussen heeft
Indonesië besloten ook geen nieuwe Indonesiërs als adelborsten en cadetten naar Nederland te
zenden. De Minister-President heeft gelezen, dat de Indonesische Regering ook er mede ophoudt
deviezen te geven voor Indonesische studenten in Nederland.
- - -
j. De besprekingen over de Nederlands-Indonesische Unie (Zie notulen MR d.d. 5 Juli 1954, punt 3b. #Zie
ook notulen MR 19/7/54, punt 3b.)
Minister Luns is ten aanzien van de mogelijkheid om tot overeenstemming te komen nog steeds
pessimistisch. Er is tot nu toe slechts een schijnaccoord bereikt. De Minister-President lijkt ook het
aanvankelijke optimisme aan Nederlandse zijde weinig gegrond. Intussen is de mededeling op blz.
2 van het verslag van belang, dat de Indonesische delegatie er van uitgaat, dat alle
overeenkomsten, welke niet uitdrukkelijk worden gewijzigd of beëindigd, van kracht blijven. Dit is
ook het Nederlandse standpunt, waarbij het dan duidelijk is, dat Nederland geen reden heeft mede
te werken aan wijziging en opheffing van overeenkomsten, waardoor redelijke Nederlandse
belangen minder dan tevoren worden gewaarborgd. Op de volgende bladzijden van het verslag
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wordt gesproken over de vorm, waarin de opheffing der Unie zou moeten worden gegoten.
Daarbij is het niet duidelijk of de Indonesische delegatie nogmaals er op is gewezen, dat hierbij de
goedkeuring van de wetgever nodig is, zodat van opheffing der Unie voor Augustus geen sprake
zal kunnen zijn. Minister Luns merkt op, dat dit aan de Indonesiërs wel duidelijk geworden is;
Yamin heeft hieromtrent gezegd, dat het parlementaire proces in de twee landen zijn beloop zal
moeten hebben.

De Minister-President acht het Indonesische standpunt ten aanzien van de financieel-
economische overeenkomst onaanvaardbaar. Dit betreft zowel het principiële uitgangspunt als de
consequenties. Waarborgen, gelegen in de Indonesische nationale wetgeving, hebben geen
betekenis, omdat men deze te allen tijde eenzijdig kan wijzigen. Voor Nederland zijn de
verbintenissen in de financieel-economische overeenkomst een essentieel doel geweest van de
regelingen, die de RTC-overeenkomsten als geheel aanvaardbaar hebben gemaakt. Van de
zakelijke waarborgen in de FINEC kan Nederland dan ook geen afstand doen. Wel zijn er formele
voorschriften ten aanzien van het overleg op bepaalde punten, die zouden kunnen vervallen, maar
als Indonesië de feitelijke betekenis van de FINEC wil aantasten, kan Nederland aan de wijziging
niet meewerken, zodat de overeenkomst dan eenvoudig zou moeten blijven voortbestaan.
Minister Luns merkt op, dat van Nederlandse zijde geen optimistische geluiden zijn geuit. De
Indonesische delegatie is echter onder de indruk van de vriendelijke ontvangst. Spreker heeft in de
Kamercommissie gezegd, dat hij gematigd pessimistisch is ten aanzien van de uitkomst van de
besprekingen.

De Minister-President merkt vervolgens op, dat nog niet gesproken is over de bijlage
van het Uniestatuut inzake de menselijke rechten en vrijheden. De Europese Staten hebben
onderling een vergelijkbare overeenkomst gesloten, zodat Indonesië geen reden heeft uit het
oogpunt van zijn souvereine rechten bezwaar tegen handhaving van deze afspraak te maken. In
dit verband noemt spreker voorts artikel 24 van het Uniestatuut, betreffende het
staatsburgerschap. Als de FINEC en de genoemde regelingen gehandhaafd worden en er een
nieuwe geschillenregeling komt heeft Nederland enige duidelijke aangrijpingspunten, wanneer het
opkomt voor de rechten van Nederland en voor onze belangen.

Minister Van de Kieft onderschrijft, dat het op het politieke vlak in Nederland
beslist onaanvaardbaar zal blijken te zijn, als men alleen overeenstemming zou bereiken over
opheffing van de Unie, maar over de rest niets zou worden afgesproken. Men moet er voor
oppassen, dat dan de concessie alleen aan Nederlandse zijde zal worden gedaan. De Minister-
President merkt op, dat in de FINEC in elk geval gewijzigd moet worden, waar aan de Unie wordt
vastgehaakt. Voorts zou men hieruit kunnen halen wat aanstoot geeft en in werkelijkheid niet
voor Nederland van belang is. Minister Luns wijst op de mogelijkheid, dat de Indonesiërs denken
als wordt afgesproken, dat de andere overeenkomsten van kracht blijven, dat wijziging daarvan in
Augustus of in September aan de orde kan worden gesteld. Minister Donker is van mening, dat
afgesproken zal kunnen worden, dat de andere overeenkomsten zullen voortlopen als normale
internationale overeenkomsten, zonder er een termijn in te noemen. Normale internationale
overeenkomsten zijn wederkerig en deze kunnen alleen gewijzigd worden als men het daarover
samen eens is. Minister Luns is het met de opvatting van Minister Donker wel eens, maar vreest,
dat dit niet zal lukken. Minister Beel zou willen zeggen, dat Nederland met Indonesië een nieuwe
overeenkomst aangaat, welke materieel dezelfde inhoud heeft als de FINEC. Minister Donker ziet
geen verschil tussen het aangaan van een nieuwe overeenkomst en het doorlopen van de FINEC
als een normale internationale overeenkomst. De Minister-President lijkt het voor de Indonesiërs
veel moeilijker te aanvaarden, dat een nieuwe overeenkomst wordt afgesloten dan dat de oude
overeenkomst als een normale internationale overeenkomst doorloopt. Minister Beyen is er niet
van overtuigd, dat het voor hen niet beter aanvaardbaar zal zijn, dat de oude overeenkomst door
een nieuwe wordt vervangen. De Minister-President laat dit gaarne aan de delegatie over. Spreker
stelt voor, dat het standpunt wordt ingenomen, dat men op zakelijk gebied niet zal afstappen van



wat in de FINEC is neergelegd. Als de Indonesische delegatie dit niet aanvaardt, zal men hierover
nog opnieuw in het Kabinet spreken. De Raad verklaart zich hiermede accoord.

Minister Zijlstra merkt op, dat er nog een reeks andere punten zijn, o.a. de kwestie
van de Ambonezen. Hierover is informeel gesproken, waarbij van Indonesische zijde is gezegd,
dat men na afloop van de conferentie dit zal kunnen bespreken. Spreker vraagt zich af of dit
aanvaardbaar is, in het bijzonder voor het Parlement. Minister Kernkamp verwacht ook, dat de
Kamer dit als een grote concessie zal zien. Minister Beel heeft het onderscheid gemaakt tussen een
aantal punten, welke beter tussen de Ministers van Buitenlandse Zaken besproken kunnen
worden, en enkele punten, welke tussen de delegaties kunnen worden behandeld.

Minister Luns acht het onhaalbaar tussen de delegaties over de kwestie Ambon en
het Ambonezenprobleem te laten spreken. De Minister-President stelt de vraag of deze vraagstukken
niet tegelijk met de conferentie kunnen worden besproken, ook al vindt het overleg dan niet
formeel tussen de delegaties plaats. Minister Luns is van oordeel, dat dit wel geprobeerd zou
kunnen worden.

Minister Van Thiel merkt op, dat het spreken over de Ambonkwestie na het einde
van de conferentie weinig zin heeft, omdat dan de Unie als basis is weggevallen. Spreker is van
oordeel, dat men in dat geval beter niet meer over het probleem van de Ambonezen in Nederland
kan spreken. De Minister-President is van mening, dat kan worden gezegd, dat de Ambonkwestie
verband hield met het gehele complex van de RTC-verdragen, zodat deze kwestie ook
samenhangt met opheffing van de Unie. Men zou dan kunnen vragen, dat de Indonesische
Regering aan Ambon meer autonomie toekent. Minister Luns stelt voor, dat hij een passage
hieromtrent in zijn antwoord zal opnemen. Sunarjo heeft zich bereid verklaard op persoonlijk
niveau over deze kwestie te spreken.
- - -


